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Desatero část prvá: 
PROČ VOLIT „PRAVOU VOLBU“ 

Vážení občané města Úvaly! 

Předkládáme návrh volebního programu Občanské demokratické strany v Úvalech pro 
komunální volby 2014. Tento program jsme nazvali „PRAVÁ VOLBA“.  

Nejedná se o program „politický“, domníváme se, že přílišné politizování do komunální 
politiky nepatří. Tohoto hesla jsme se drželi i v předcházejících volebních obdobích. Každému 
zastupiteli musí být přece jasné, co naše město potřebuje. A právě proto jsme vždy kladli (a 
budeme klást) důraz na vytvoření co nejširší koalice. 

V období 2006 až 2014, kdy byla ODS v čele města, se podařilo snížit „vnitřní zadluženost“ 
Úval, která na počátku tohoto období činila zhruba 1,5 miliardy Kč téměř o 700 milionů. 
V maximální míře byly využity dotace z Evropských fondů. 

Město Úvaly však stále ještě potřebuje téměř miliardu na to, aby se jeho infrastruktura 
vzpamatovala. Je to běh na velmi dlouhou trať, a pokud se vyskytuje osoba nebo sdružení, 
které hlásají brzkou nápravu, pak přinejmenším neví, o čem mluví. 

Pro období 2014 až 2018 předkládáme ucelený volební program, zaměřený technickým i 
sociálním směrem. Soustředili jsme se na to, co je reálné a uskutečnitelné. 

Náš volební program klade důraz na rozvoj kultury, společenského života, turistiky a sportu. 

Předkládáme voličům „desatero nosných témat“ pro volební období 2014 – 2018 a existuje 
i deset důvodů, proč dát hlas volebnímu programu PRAVÁ VOLBA: 

1. Má jasné cíle a priority, které již dlouhodobě deklaruje. 
2. Je komplexní, navazuje na výsledky studií a pasportizací. 
3. Dbá na urbanistický rozvoj našeho města. 
4. Je logický, respektuje možnosti a realitu. 
5. Není populistický. 
6. Klade důraz na bezpečnost ve městě. 
7. Umožňuje zapojování občanů do rozhodovacích procesů při řízení města a na 

kandidátce jsou jak „starousedlíci“, tak noví občané města. 
8. Je vyvážený ve smyslu rozvoje města a ochrany jeho přírodního bohatství. 
9. Je zaměřen na problematiku města jako celku, i na řešení problémů v jednotlivých 

lokalitách. 
10. Významný důraz klade na rozvoj společenského života, kultury a sportu ve městě. 

Jak ukazují i následující grafy a tabulka, v období, kdy stála ODS v čele města (2006 až 2014) 

se velmi výrazně zvýšily příjmy města a investiční výdaje, a to i přesto, že se město muselo 

potýkat se splácením úvěrů z minulých období. K výraznějšímu navýšení nákladů provozních 



nedošlo i přesto, že se musela rozšířit správní agenda – a že došlo k podstatnému navýšení 

služeb pro občany. Částky v grafech jsou uvedeny v milionech Kč. 

GRAF:  PŘÍJMY MĚSTA    GRAF: NEINVESTIČNÍ VÝDAJE 

 

 

GRAF: INVESTIČNÍ VÝDAJE   GRAF: DLUHOVÁ SLUŽBA (SPLÁCENÍ ÚVĚRŮ) 

 

 

V období 2006 až 2014, tedy v čase, kdy stála ODS v čele města, se úvěry braly výhradně na 

vodohospodářské investice a školství; přehled se souvztažnostmi přináší následující tabulka: 

  

ÚVĚRY MĚSTA ÚVALY 1990 AŽ 2014 

  

KDY NA CO VÝŠE ÚVĚRU 

 1994  Pro Sokol Úvaly (Česká spořitelna)  3 600 000 

 1995  Vodovod (MF – návratná finanční výpomoc  2 800 000 

 1997  Voda, plyn Horní Úvalák (Agrobanka)  10 000 000 

 2002  ČOV a kanalizace (MF – návratná finanční výpomoc)  51 618 000 

2003 DPS (Komerční banka) 8 000 000 

2006 Splašková kanalizace Slovany II (ČMZRB) 6 500 000 

2008 Přivaděč káranské pitné vody (akce Svazku Úvalsko) 17 257 000 

2013 Školní jídelna a vývařovna (Komerční banka) 13 738 000 

2013 „pětašedesátka“ (Komerční banka) 8 484 000 

2013 Spoluúčast na VHS investicích 87 779 000 
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A ještě jedna tabulka, v tomto případě velmi vypovídající o tom, co se vlastně v Úvalech v období 

2006 až 2014, tedy v období, kdy v čele města stála ODS, vlastně odehrálo: 

 

 
Zásadní výdaje 2007 – 2014 (zaokrouhleno na miliony Kč) 

 

CO CELKOVÉ 
VÝDAJE 

Z TOHO 
DOTACE 

JINÉ 
ZDROJE 

VLASTNÍ 
PROSTŘEDKY 

Opravy komunikací 11,5 0,8 0,1 10,6 

Vodohospodářství 421,9 244 62,6 115,3 

Školství 156 87 21 48 

Životní prostředí 22 9,6 0 12,4 

Sport, kultura 26,4 11,2 1,2 14 

„Bezpečí“ 16,5 9,1 0 7,4 

Úřad města 19,5 10 0 9,5 

Pečovatelská služba 7 6 1 0 

Zdravotnictví 8 0 4,5 3,5 

CELKEM 688,8 377,7 90,4 220,7 
 

 
Výše uvedená tabulka ovšem nezahrnuje další investice v Úvalech, kdy město nebylo přímým 

investorem; jedná se například: 

a) o rekonstrukci mostů na Jirenské ve výši cca 40 milionů Kč 

b) o rekonstrukci drážního koridoru – v katastrálním území Úvaly dojde ke změnám vyčíslitelným 

částkou přibližně 1 miliarda Kč. Nutno dodat, že stavební řízení rekonstrukce vedl stavební úřad 

našeho města. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Ve volebním období 2014 – 2018 bude ODS prosazovat pokračování změn, které byly 

započaty v letech 2006 až 2014 a které směřují k tomu, aby se Úvaly definitivně staly: 

 

1. obslužným centrem mikroregionu Úvalsko, 

2. střediskem kulturního a společenského dění, 

3. vyhledávanou destinací pro sportovce a turisty. 



Desatero část druhá: 
URBANISTICKÝ ROZVOJ MĚSTA 
 

Bohužel až ve volebním období 2006 – 2010 započal systém urbanistického plánování dalšího 

rozvoje města. Urbanistický rozvoj je neodmyslitelnou podmínkou toho, aby se Úvaly staly 

skutečným „obslužným srdcem mikroregionu“. 

Developeři musí zaplatit. 

Vyhláška o „zhodnocení pozemku“ napojením na vodohospodářskou strukturu města byla, 

bohužel, vydána až v roce 2007, tedy v době „pravé volby“ na radnici. Od té doby získalo 

město tyto finanční prostředky: 

 

DEVELOPERSKÝ 
PROJEKT 

TYP VÝSTAVBY PŘÍSPĚVEK 

DEVELOPERA 

 Radlická čtvrť II  suburbánní  2 417 000 Kč 

 Hostýn I  urbanistická  80 000 000 Kč 

 Výpustek I suburbánní   5 169 000 Kč 

 Slunečné terasy  suburbánní  1 229 000 Kč 

Radlická čtvrť III suburbánní cca 2 000 000 Kč 

CELKEM  90 815 000 Kč 
 

Jen díky příspěvkům developerů na rozvoj sociální a technické infrastruktury mohlo město 

investovat do svého rozvoje a do eliminace svého vnitřního dluhu tak vysoké finanční 

prostředky, jaké investovalo.  
 

Musíme se vypořádat s důsledky „suburbánní výstavby“ 

Takzvaná „suburbánní výstavba“, kterou architekti často nazývají „sídelní kaší“ – a která 

v Úvalech převládala v devadesátých letech minulého století, je reprezentována výstavbou 

jednotlivých rodinných domků na velkých plochách, často v podobě „satelitů“ - bez dochozí 

vzdálenosti k nádraží, což má zásadní dopad na dopravní zátěž centrálních částí města. 

 

Odhaduje se, že díky suburbánní výstavbě, zejména v severních oblastech města, se „vnitřní 

dluh města“ navýšil o cca 100 milionů Kč díky absenci sociální infrastruktury, odvodnění 

lokalit, komunikací a veřejného osvětlení. Situaci komplikují i majetkoprávní vztahy mezi 

Úvaly a Horoušany. 

 

Je třeba pokračovat v přípravě kroků vedoucích k nápravě, které byly učiněny v minulém 

volebním období a které byly zaměřeny na: 



a) prevenci záplav – kromě průběžného čištění příkopů odvodňujících lokalitu se jedná také o 

několikamilionový projekt „zelený pás“ obkružující oblast Horoušánek, 

b) přípravu rekonstrukce komunikací – v prvé fázi páteřních, 

c) přípravu cyklostezky propojující severní části s centrem, 

d) eliminaci nátoku balastních vod do kanalizačního systému, 

e) vyřešení majetkoprávních vztahů s obcí Horoušany 

 

a na řešení drobnějších problémů definovaných na jednáních pracovní skupiny „sever“. 

 

Výstavba na Hostíně není suburbánní, je urbanistická. 

 

Tato výstavba bude navazovat na současné město, bude mít své bulváry, obchody, mateřské 

školy a obrovský podíl veřejné zeleně.  

 

 
 

 

Oblast „cukrovaru“ – výzva pro Úvaly 

 

Nehostinné prostředí „cukrovaru“ s černými skládkami, přepažené navíc zdí, bylo (a bohužel 

ještě je) považováno za „periferii města“ vhodnou k rozvoji různorodého podnikání. Je 

potřebné si uvědomit, že se rozhodně nejedná o „periferii“, nýbrž o centrum města Úvaly, 

které se v budoucnosti jistě stane velmi lukrativním obchodně obytným centrem.  

 

Byly již zpracovány některé velmi zajímavé studie a k „revitalizaci“ této poničené části 

našeho města (tohoto „brownfieldu“) jistě přispěje i výstavba mateřské školky a – dál-li „bůh 

Úval“ - i sportovního centra.  

 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

ODS: 

 NEBUDE ve volebním období 2014 až 2020 prosazovat ani podporovat další 

výstavbu v Úvalech, pouze realizaci projektů, které již byly zastupitelstvem chváleny 

a byly podepsány příslušné smlouvy navazující na vyhlášku města o zhodnocení 

pozemků možností napojení na vodu a kanalizaci; konkrétně: 

1) urbanistickou výstavbu v oblasti Hostína „před přeložkou silnice I/12, 

2) výstavbu v oblasti Vinice a Radlické čtvrti. 

 

 V oblasti dalšího urbanistického rozvoje města bude ODS prosazovat velmi pečlivou 

strategii v nakládání se zbytkovými pozemky, zejména s těmi, které mohou sloužit 

k urbánnímu rozkvětu centrálních částí města. 

 

 Prioritou ODS je též dokončení územního plánu s kvalitními plošnými regulativy, 

které zabrání vzniku nekoordinované živelné zástavby a necitlivým zásahům ve 

stávajícím urbanizovaném území. 

 



Desatero část třetí: 
VODOHOSPODÁŘSTVÍ 

 
 

 

INVESTICE 2006 až 2014 (zaokrouhleno na miliony Kč): 422 milionů Kč 

 

NÁZEV AKCE 
NÁKLADY 

CELKEM  
DOTACE 

PŘÍSPĚVEK 

DEVELOPERŮ, 

JINÉ ZDROJE 

ÚVĚR, 

VLASTNÍ 

ZDROJE 

Dostrojení čističky 

odpadních vod 
22,1 9,0 8,5 4,6 

Splašková kanalizace 5. 

května 
13,2 7,0 6,3 0  

„Velká“ dostavba splaškové 

kanalizace 
244,1 142 28,2 74,3 

Dostavba a rekonstrukce 

vodovodní sítě 
90,3 63,3 16,0 11,0 

CELKEM ÚVALY 370  milionů Kč   

Pitná voda z káranských 

řadů 
52,0    

CELKEM ÚVALSKO 422 milionů Kč   

 

Svazek obcí Úvalsko (Úvaly, Horoušany, Jirny) navíc realizoval akci „čistá voda z káranských 

řadů“ za 52 milionů Kč. Celkově tedy byly realizovány vodohospodářská akce za 422 milionů 

Kč. V současné době je odkanalizováno přibližně 90% Úval, závadná pitná voda z jirenských 

vrtů byla nahrazena „skutečně pitnou vodou“ z káranských řadů. 

 

 

 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

V oblasti vodohospodářství tedy přetrvávají následující problémy, které bude potřeba řešit 

v dalších přibližně pěti letech, jsou uvedeny v tabulce: 

 

  INVESTIČNÍ 

AKCE 
LOKALITA ZÁKLADNÍ INFORMACE 

  
1. 

Vodovodní 

„obchvat Jiren“ 
západně od obce 

Jirny 
Káranská voda mířící do Úval protéká obcí Jirny, kde jsou staré 

vodovodní řady značně zúženy nánosy vodního kamene, Úvaly 

přicházejí o vodu. 

 
  

2. 
Splašková 

kanalizace 
Horova ulice Investiční opatření obsahuje gravitační splaškovou kanalizaci, 

přípojky, čerpací stanici a výtlačný kanalizační řad.  

 
    ulice 

Na Ztraceném Korci 
Gravitační splašková gravitační kanalizace s přečerpáváním 

z ulice Horovy. 
  

      
Zálesí 

Gravitační splašková kanalizační síť ve dvou obytných lokalitách, 

v obou případech s centrální čerpací stanicí a výtlačným řadem 

do městské kanalizace a na čističce odpadních vod (ČOV). 

 
    oblast 

Nad Okrájkem 
Předmětná stavba zahrnuje výstavbu splaškové kanalizace 

v ulicích Purkyňova, Tovární a Nad koupadlem.  

 
3. Příprava dalšího 

rozšíření 

kapacity pro 

čištění 

odpadních vod 

  
oblast 
Hodov 

Jedná se o plánovanou investici, která zabezpečí kapacitu čištění 

odpadních vod pro výhledový, cílový počet obyvatel města 

Úvaly vč. jeho rozvojových lokalit. S ohledem na technickou i 

finanční náročnost navrženého řešení, které je spojené 

s nutným odkupem pozemků sousedících s ČOV, je nutné začít 

s přípravou v dostatečném časovém předstihu.  
  

 



 

V období 2007 – 2014 došlo k odkanalizování největší části města. Přesto ještě existují 

lokality, které na výstavbu kanalizace čekají a mají již vydané územní rozhodnutí. Bohužel, 

bez dotace nelze vodohospodářské investice realizovat. Podmínkou zažádání o dotaci je 

stavební povolení, jehož součástí je vypořádání majetkoprávních vztahů.  

 
 

 

 

 

 

 

 

 
 
 
 
 
Úvaly se staly centrem regionu, důsledkem toho je i neúnosná dopravní situace, která se 
především týká hustoty dopravy, bezpečnosti dopravy a parkování v centrální části města, 
zejména kolem nádraží. Ve volebním období 2014 – 2018 skončí rekonstrukce drážního 
koridoru, která je jedním z faktorů blokujících aplikaci optimálních opatření regulujících 
parkování a dopravní situaci obecně. 
 
Dopravní situaci zhoršuje i nevhodné rozdělení Úval silnicí I/12 (Kolínská) a II/101 
(Jirenská); málokdo ví, že se nejedná o komunikace historicky dané, ale uměle vytvořené 
v období socialismu. Výsledek: Silnicí I/12 jsou Úvaly rozděleny na severní a jižní část, což 
determinuje finanční nároky na ochranu přechodů přes tuto silnici. Silnicí II/101 jsou Úvaly 
odděleny od Vidrholce a Klánovického lesa, což opět zvyšuje nároky na opatření pro chodce. 
 
Zcela zásadním problémem, zvyšujícím nebezpečí dopravních úrazů, je deficit propojení 
severních oblastí města (Horoušánky, Hodov, Hájovna) s centrálním městem. Opět se jedná 
o důsledek nekoordinované, divoké suburbánní výstavby v devadesátých letech. 
 
Dopravní situaci zde zhoršuje málo přehledná silnice do Jiren, kde řidiči vesměs nedodržují 
předepsanou „čtyřicítku“. 
 
Je proto potřebné realizovat propojení severních částí s centrálním městem, nejlépe formou 
cyklostezky; z hlediska bezpečnosti silničního provozu je potřeba dále prosazovat vznik 
kruhového objezdu na křižovatce „V Setých“. 
 
Ale také jižní části města (na jih od silnice I/12) trpí problémem bezpečného spojení 
s centrálním městem; tento problém se v současné době znásobí postavením nové mateřské 
školky v oblasti cukrovaru. 
 

V oblasti vodohospodářství bude ODS prosazovat: 

1. Výstavbu vodovodního řadu „obchvat Jiren“. 

2. Odkanalizování zbylých oblastí města. 

3. Přípravu rozšíření kapacity pro čištění odpadních vod. 

Desatero část čtvrtá: 
DOPRAVNÍ SITUACE 



V období přípravy rekonstrukce drážního koridoru se v období 2007 - 2014 podařilo, 
v oblasti komunikací a dopravy, prosadit některé pro Úvaly zcela zásadní věci: 
 Prodloužení podchodu pod nádražím a jeho otevření směrem k Mlýnskému rybníku; 

tímto způsobem se podstatně sníží počet osob, které se vyskytují v prostoru před 
nádražím. 

 Propojení Purkyňovy ulice s ulicí Na Spojce – poprvé zcela oficiálním chodníkem 
s veřejným osvětlením; pokus o propojení silniční komunikací narazil, bohužel, na 
nepřekonatelný nesouhlas provozovatele drážní cesty.  

 
„Průtah městem“, který je také tématem kapitoly „komunikace“, bude mít nesporně 
pozitivní vliv na parkování a dopravní situaci, proto bude potřeba jej prosazovat i z tohoto 
hlediska. Průtah se pravděpodobně bude realizovat v etapách; prvou etapou by mohl být 
úsek „Penny – náměstí“. 
 
Z mnoha předchozích odstavců vyplývá, že jedním ze zásadních dopravních problémů Úval 
je jejich rozlehlost spojená s obtížnější dopravou do centra. V minulém období se 
z legislativních a finančních důvodů nepodařilo prosadit vznik samostatné „úvalské linky“. 
V důsledku nezájmu občanů ztroskotal i pokus o prodloužení současné linky k MŠ Kollárova a 
některé další alternativy dopravy k důležitým úřadům a institucím. Přesto se rozšíření 
autobusové dopravy jeví jako zásadní a nezbytné v případě aplikace níže uvedených změn 
v parkování. 
 
Parkování v Úvalech je do značné míry omezeno v současné době probíhající rekonstrukcí 
drážního koridoru; bohužel: nejenom tím. Centrální části města se díky absenci městské 
policie a nekontrolovatelnému chování řidičů proměnily v jedno velké parkoviště – se všemi 
negativními důsledky.  
 
Mezi zásadní negativní důsledky nekoordinované dopravní situace a parkování patří: 
 Nepřehlednost dopravní situace s vysokým rizikem dopravních úrazů, zejména dětí. 
 Značné omezení podnikatelských činností v oblastech s neusměrněným parkováním. 
 Zvýšený nápad majetkové trestné činnosti. 
 Zvýšené znečištění města a zvýšené náklady na úklid. 
 Neestetický vzhled města a obtížnost změny v tomto smyslu. 
 
Řešení problematiky parkování v Úvalech by mělo kopírovat zásady aplikované v městech 
střední velikosti, neboť Úvaly k tomuto rozměru rozhodně spějí. ODS bude prosazovat 
standardní řešení parkování v Úvalech, například: 
 
1. Vznik „časově omezeného stání“ v ulici Husově a v oblasti náměstí Arnošta z Pardubic jakožto 

podpora podnikání v této oblasti. 

2. Rezidenční stání (modrá zóna) v ulicích přilehlých k nádraží, v některých ulicích pouze 

„zjednosměrnění“. 

3. Zákaz parkování v oblasti Jiráskovy ulice před nádražím. 

4. Zintenzivnění autobusového spojení centra s periferními částmi města, popřípadě zavedení 

vlastní autobusové linky. 

 
 



Dopravní situace u školy je dalším zásadním problémem, zejména z hlediska bezpečnosti 
dětí. V současné době probíhají přípravy vzniku systému parkování u školy, spojeného se 
systémem „pusu a běž“ (K+R), tedy zaparkování pouze na dobu potřebnou pro vystoupení 
z auta. 
 

 
 
 
 
Velmi důležité bude zapojení města Úvaly do „Integrované strategie pražské metropolitní 
oblasti“ (ITI); vedení města se do tohoto systému aktivně zapojilo již v tomto volebním 
období a v oblasti dopravy prosazujeme následující projekty: 
 Průtah městem 
 Lávka pro pěší přes silnici I/°1 v ulici Bulharská 
 Kruhový objezd na silnici II/101 Jirenská 
 Parkoviště u nádraží 
 Parkoviště u školy 
 Chodník podél silnice II/101 Jirenská. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 

V oblasti „dopravní situace a parkování“ bude ODS ve volebním období prosazovat: 

 

1. Účast Úval v systému „Intergrované strategie pražské metropolitní oblasti“. 

2. Vznik placeného parkovitě v těsné blízkosti nádraží, s upřednostněním rezidentů z řad 

občanů Úval. 

3. Vznik „záchytných parkovišť“ bez poplatku, a to na náměstí Arnošta z Pardubic, v prostoru 

bývalého lomu Riegerova a bude-li to možné i v prostoru bývalých „uhelných skladů“. 

4. Posílení autobusové dopravy z periferních oblastí města do centra. 

5. Řešení parkování pomocí „parkovacích zón“, a to standardním způsobem. 

6. Zbudování parkoviště u školy se systémem K+R. 

7. Rekonstrukci prvé části „průtahu městem“, tedy rekonstrukci úseku „Penny – náměstí“, 

včetně vybudování nových chodníků pro pěší. 

8. Přípravu, popřípadě realizaci propojení části Horoušánky s centrem cyklostezkou. 

 



 

 
 
 
 
 
Proč máme v Úvalech komunikace ve velmi špatném stavu 
 
Je mnoho faktorů, které stav komunikací ovlivnily: 
 Faktor historický. V období socialismu byla města s vedením osvícenějším a naopak. V 

tomto smyslu měly Úvaly rozhodně smůlu – vnitřní dluh na infrastruktuře a 
komunikacích narostl do obludných rozměrů. 

 Faktor „podpovrchový“. Nebylo vhodné upravovat komunikace tam, kde se 
v budoucnosti měly uskutečnit vodohospodářské investice. 

 Faktor „majetkový“. Podmínkou úspěšného územního řízení a stavebního povolení je 
vyřešení majetkoprávních záležitostí, nebo alespoň souhlas vlastníka komunikace 
s rekonstrukcí. Odhadní ceny pozemků pod komunikacemi jsou vysoké a město 
rozhodně nemá na jejich výkup. 

 Faktor „cizí správy“. Celá Pražská silnice, dále Husova ulice, náměstí Arnošta z Pardubic, 
Riegerova včetně mostu přes Výmolu, ulice 5. května, Dvořákova a Škvorecká jsou ve 
správě „Kraje“. Kolínskou pak spravuje stát. Město Úvaly se na rekonstrukci těchto 
komunikací může podílet jen v rámci společných projektů, například zmíněného 
„průtahu městem“. 

 Faktor dotační. Na rekonstrukce komunikací v městě typu Úval dotace prakticky 
neexistují (ulice Vítězslava Nováka byla výjimkou potvrzující pravidlo).  

 Faktor „developerský“. Developer výstavby v oblasti Horoušánek, Hodova a Hájovny 
nejen že nevybudoval komunikace a účinné odvodnění, nýbrž ani nepřispěl na budování 
infrastruktury města. Tím navýšil vnitřní dluh města na komunikacích cca o 100 milionů.  

 Faktor finanční. Byl zčásti vyřešen tím, že se daň z nemovitosti „schovává“ právě na 
rekonstrukce komunikací. 

Rekonstrukce úvalských komunikací si vyžádá několik set milionů Kč. Jedná se tedy o 
problém, který bude řešen dlouhodobě, v několika následujících volebních období. 

 

 

 

 

 

 

 

Desatero část pátá: 
KOMUNIKACE 

 



 

 
INVESTICE 2007 – 2014: 
 
 

OPRAVY KOMUNIKACÍ 2007 – 2014 

KOMUNIKACE VELIKOST INVESTICE 

VČETNĚ PD, ÚŘ, SP 
Z TOHO DOTACE, 

SPOLUÚČAST 

OBČANŮ apod. 

VLASTNÍ 

PROSTŘEDKY 

V. Nováka I. část 2 781 808 0 2 781 808 
Kožíškova 1 977 823 0 1 821 823 
V. Nováka II. část a Alešova 4 006 687 360 000 3 646 687 
Smetanova  1 318 384 0 665 708 
Hodov 1 150 308 484 600 665 708 
CELKEM 11 458 965 956 200 10 346 079 

 

V průběhu volebního období 2010 až 2014 byla zpracována studie obsahující kritéria pro 
výběr ulic k celkové rekonstrukci; tato kritéria prošla Výborem pro výstavbu zastupitelstva 
města a následně byla schválena i zastupitelstvem města: 

1. Ulice je ve svahu a je trvale vymílána. 
2. Povrch ulice je deštěm splavován na již rekonstruované ulice, a dochází tím 

k poškozování již rekonstruovaných ulic. 
3. Ulice vede k význačným objektům veřejného zájmu nebo tvoří základní komunikační osu 

dané oblasti. 
 
Za „význačné objekty veřejného zájmu“ považujeme v tomto smyslu například náměstí 
Arnošta z Pardubic a komunikace v blízkosti základní školy, současných mateřských škol, ale 
také nové mateřské školy v cukrovaru. 
 
Zastupitelstvo města schválilo také „etapizaci rekonstrukce komunikací“ i ulice, které budou 
řešeny v prvé etapě rekonstrukcí úvalských ulic. 

Ve volebním období 2014 – 2018 bude vhodné, aby se využilo příležitosti a propojily se zájmy 
města Úvaly se zájmy kraje, což by mělo pozitivní dopad na financování rekonstrukce 
úvalských komunikací jako celku. Souběžně s přípravou rekonstrukce ulic ve správě města by 
tedy měla nadále probíhat i příprava rekonstrukce ulic ve správě kraje; jedná se o takzvaný 
„průtah městem“, tedy o ulici Pražskou, Husovu, náměstí Arnošta z Pardubic, ulici Riegerovu, 
Dvořákovu, Škvoreckou a ulici 5. května. 

Významným faktorem byla ve volebním období 2006 – 2014 spoluúčast občanů při 
financování oprav komunikaci „lehkou formou“; například v oblasti Hodova se provedla 
základní rekonstrukce komunikací,  kde se občané účastnili částkou přibližně půl milionu Kč  



a přes 600 tisíc Kč vynaložilo město. Spoluúčast při opravě komunikací „lehkou formou by 
měla být i důvodem upřednostnění oprav komunikací. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 
 
 
 
 
 
Desatero část šestá: 
ŠKOLSTVÍ 
 

INVESTICE 2006 až 2015: 156 milionů Kč 

 

NÁZEV AKCE 
NÁKLADY 

CELKEM  
DOTACE 

PŘÍSPĚVEK 

DEVELOPERŮ 

ÚVĚR,  

VLASTNÍ ZDROJE 

Velká dostavba ZŠ (příprava) 9 477 674 0 0 9 477 674 

Rekonstrukce jídelny 2007 3 500 000 0 0 3 500 000 

Rekonstrukce ZŠ 2007 4 500 000 4 500 000 0 0  

Přístavba MŠ Kollárova 20 139 454 14 964 654 5 174 800 0 

Nástavba ZŠ pavilon C 48 935 026 33 127 787 15 807 239 0 

Nová školní jídelna 20 596 145 0 0 20 596 145 

MŠ cukrovar 27 700 000 19 032 000 0 8 668 000 

Rekonstrukce pavilonu „C“ 21 780 000 15 246 000 0 6 534 000 

CELKEM  cca 156  milionů Kč  

V oblasti „komunikací“ bude ODS ve volebním období prosazovat: 

 

1. Opravu a rekonstrukci komunikacích v souvislosti na výstavbu nové mateřské školky 

v oblasti „cukrovaru“ – včetně snahy o přemostění silnice I/12 v této oblasti. 

2. Akci „průtah městem“, včetně rekonstrukce náměstí. 

3. Opravu dalších komunikací v návaznosti na schválený plán rekonstrukcí. 

4. Projektovou a další přípravu pro rekonstrukci komunikací podle schváleného plánu. 

5. Spoluúčast občanů na financování oprav komunikací. 

6. Vznik kruhové křižovatky v oblasti „V Setých“. 

 

Návrh rekonstrukce náměstí: 

 



 

 

 

I. ZÁKLADNÍ ŠKOLSTVÍ 

 

Demografická studie zpracovaná v roce 2014 prokázala, že v období let 2018 až 2022 lze 

očekávat potřebu téměř 1000 míst v základní škole, a to pouze pro město Úvaly. Po roce 2023 

se očekává stagnace až pokles potřeby. 

 

 
 

 

Základní škola v Úvalech ale zajišťuje širokou spádovou oblast „regionu Úvalsko“ a 

kvalifikovaný odhad skutečných potřeb je přibližně následující: 

Obce „regionu Úvalsko“ navýší potřebu míst v základní škole přibližně o  1/3; v případě 
„nejhorší varianty bude tedy potřeba: 

    
a) 1300 míst v ZŠ celkem (977 + 1/3 z 977) 
b) 44 kmenových tříd (počítáme-li 30 žáků/třída)  
c) a cca 15 odborných tříd. 
d) Adekvátně velké šatny. 
e) Tělocvičnu. 
f) Adekvátní stravovací komplex. 
 

Oproti současnému stavu (29 kmenových tříd, 7 odborných tříd) bude tedy potřeba navýšení 
o 15 kmenových tříd a 8 odborných tříd. Tento požadavek lze realizovat ve dvou fázích: 
1) Rozšíření kapacity současné školy rekonstrukcí budovy „C“, kdy vznikne 5 nových tříd a 
šatny. Již je vystaveno stavební povolení a dotace byla městu schválena. 
2) Realizace „velké dostavby“, do jejíž přípravy již město investovalo téměř 10 milionů Kč; 
obsah dostavby se ale musí přehodnotit, aby se celá tato investice zlevnila a stala se tak 
snáze dosažitelnou. 



 
Budeme jednat i s okolními obcemi, dosažitelnost finančních prostředků se totiž zvyšuje, 
pokud by spádové obce vytvořily „svazek obcí“. 
Také v oblasti školství se již v roce 2014 město Úvaly zapojilo do programu „Integrované 
strategie pražské metropolitní oblasti“ (ITI); i v rámci této strategie chceme řešit 
problematiku nedostatku míst v základním školství celého regionu. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
II. KAPACITA MATEŘSKÝCH ŠKOL 
 
Důvody současného nedostatku míst v mateřských školách jsou zejména dva: silné ročníky rodičů 

v produktivním věku a skutečnost, že se stavební boom devadesátých letech minulého století – a 

výstavba na „nových“ Slovanech, odehrály bez doprovodné výstavby sociální infrastruktury.  

V období 2006 až 2014 se navýšil počet míst o 70, v příštím roce se navýší o dalších 50 (nová školka 

v cukrovaru) a součástí výstavby v oblasti Hostína jsou dvě mateřské školy, jedna v integraci s prvým 

stupněm základní školy. 

 

III. ZÁKLADNÍ UMĚLECKÁ ŠKOLA 

Po odchodu pobočky ZUŠ Čelákovice z Úval se v našem městě podařilo zajistit vznik pobočky 

ZUŠ Český Brod. Vzhledem k tomu, že se bude pavilon „C“ základní školy rekonstruovat, 

bude potřeba najít vhodné prostory pro hudební školu. 

Udržení hudební školy v Úvalech považuje ODS za jednu ze svých priorit pro volební období 

2014 – 2020. 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

V oblasti školství bude ODS prosazovat: 

1. Rekonstrukci budovy „C“ základní školy s navýšením kmenových tříd. 

2. Spolupráci obcí regionu Úvalsko při řešení nedostatku míst v ZŠ. 

3. Zapojení do Integrované strategie pražské metropolitní oblasti. 

4. Výstavbu nové MŠ v „cukrovaru“. 

5. Vytvoření adekvátního prostředí pro činnost základní umělecké školy. 

 



 

 
Desatero část sedmá: 
BEZPEČÍ 
 
INVESTICE DO „BEZPEČÍ“ 2006 až 2014: 16,5 milionu Kč 
  

AKCE NÁKLADY CELKEM DOTACE 
(jiné zdroje) 

VLASTNÍ ZDROJE 

Nová hasičská cisterna 7 500 000 2 500 000 5 000 000 
Opravy hasičské techniky cca 1 300 000 cca 1 100 000 cca 200 000 
Krizový plán města 2009 40 000 40 000 0 
Realizace protipovodňových 

opatření Úvaly 
5 940 011 5 400 000 540 011 

Vznik městské policie 1 700 000 0 1 700 000 
CELKEM 16 480 000     

 
Pod pojmem „bezpečí“ chápeme zejména následující okruhy problémů: 
 
I. Ochranu při mimořádných událostech. 
II. Primární a sekundární prevenci páchání trestných činů a přestupků, včetně boje proti 
 vandalismu. 
 
I. Systém ochrany města před mimořádnými událostmi. 
 
Tento systém byl vytvořen v roce 2009 a novelizován v roce 2014. V současné době ještě 
chybí novelizace povodňového plánu z roku 1999, na jejíž zpracování obdrží město dotaci; 
součástí této dotace budou i prostředky na vybudování bezdrátového „varovného 
systému“ (rozhlasu) a dalších protipovodňových opatření s přímým napojením na 
„integrovaný záchranný systém“. 
 
I ve volebním období 2014 – 2018 bude ODS zaměřovat svou pozornost na potřeby místního 
Sboru dobrovolných hasičů, jakožto nejvýznamnějšího faktoru ochrany města. Bude se 
jednat o následující potřeby zabezpečující bezproblémovou činnost Sboru: 
 

POTŘEBA PŘIBLIŽNÁ CENA v tis. Kč 

Dostavba 1 garážového stání 750 

Oprava fasády hasičského domu 250 

Nové zásahové obleky, přílby, obuv   350        

Nezbytná údržba vozidel 180 

Jiné vybavení (ušák na hadice, doplnění dílny) 450 

Generální oprava přenosné stříkačky PPS12 50 

 



Na částečné pokrytí financování těchto potřeb budeme samozřejmě hledat i příslušné 
dotační tituly. 
O pokrytí potřeb Sboru dobrovolných hasičů týkajících se jejich práce s dětmi je pojednáno 
v jiné části volebního programu ODS pro komunální volby 2014 – 2018. 
 
 
II. PRIMÁRNÍ A SEKUNDÁRNÍ PREVENCE PÁCHÁNÍ TRESTNÝCH ČINŮ A PŘESTUPKŮ 
 
Přehled nápadu trestných činů přináší následující tabulka: 
 

 
 
Z tabulky vyplývá, že se v Úvalech především jedná o majetkovou trestnou činnost. Index 
kriminality (tedy počet TČ na 10 tisíc obyvatel) je přitom v Úvalech „průměrný“ a 
objasněnost trestných činů je přibližně 60 % trestných činů. 
 
Hlavním cílem následujícího volebního období bude vytvoření komplexního systému 
primární a sekundární prevence páchání trestných činů a přestupků. Takovýto komplexní 
systém nebylo možné vytvořit při chybění jeho podstatné složky – městské policie. 
 
Městská policie se bude zaměřovat především na přestupky a jejich prevenci, Policie ČR pak 
spíše na trestné činy – jejich prevenci i objasňování. 
 
Primární prevencí jsou taková opatření, která omezují riziko trestné činnosti na přestupků 
ještě před tím, než vzniknou – snižují tedy „kriminogenní potenciál prostředí“. V Úvalech 
bude ODS prosazovat například primární prevenci dopravních úrazů a primární prevenci 
zaměřenou na ochranu seniorů a dětí. Konkrétně: 
 
 Podobně jako v předchozím volebním období se budou konat přednášky pro seniory na 

téma jejich ochrany před kriminálními živly. 
 Jako „novum“ bude zaveden systém vzdělávání dětí v oblasti dopravní bezpečnosti, 

popřípadě i ochrany před jinými formami nebezpečí; zde bude mít slovo i nově vzniklá 
městská policie. 



 K primární prevenci kriminality lze zařadit i „bezpečné soboty“, které v Úvalech 
každoročně pořádá Komise pro prevenci kriminality Rady města. 

 Primární prevence dopravních úrazů bezprostředně souvisí s dopravními opatřeními, 
které jsou zmiňovány v části „DOPRAVA“. Velmi významnými prvky této prevence bude 
v následujícím volebním období městská policie a změny v systému parkování – 
například u základní školy. 

 
Velmi zásadní vliv na primární prevenci bude mít městská policie; jednou z jejích činností 
bude právě kontakt s dětmi a seniory – v rámci jejich ochrany. 
 
Sekundární (situační) prevencí jsou opatření, které jsou aplikována v již rizikovém prostředí 

a mohou být klasické (mechanické zábrany vniku), technické (elektronické zabezpečovací 

systémy, kamerové systémy a podobně), fyzické (policie, bezpečnostní agentury, občanské 

ochranné iniciativy typu vzájemné ostražitosti „watch area“), režimové (například ochrana 

dat), informační (informovanost občanů – i potencionálních pachatelů) a kombinovaná.  

Z výše uvedených možností chce ODS v následujícím volebním období aplikovat: 

 Koordinaci činnosti městské policie a Policie ČR na základě novelizované „koordinační 

dohody“; tato koordinace bude zaměřena zejména místně (rizikové oblasti) a časově 

(rizikové časy – například doba příchodu dětí do ZŠ). 

 Vznik kamerového systému. 

 Vznik informačního a varovného systému (zde bude jistě účinný bezdrátový rozhlas). 

 Veškeré možnosti, které povedou ke zvyšování aktivity samotných občanů v oblasti 

prevence kriminality –  jak je to často již běžné v USA a některých západních zemích; 

jedná se o způsoby vzájemné ochrany typu „watch area“. 

 

Průnikem mezi primární a sekundární prevencí je boj proti vandalismu. Čisté a 

„nepoškozené“ město totiž kriminalitu odpuzuje – a naopak. Formy vandalismu jsou různé – 

od úmyslného poškozování, po znečišťování prostředí, vytváření černých skládek a zavážení 

míst pro tříděný odpad. Boj proti vandalismu se nesnadný a ODS chce aplikovat všechny 

možnosti sekundární prevence. 

Vandalové poškodili i „alej úvalských dětí“ … 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 



 
 
 
 
 
 
 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

Investice do životního prostředí 2007 – 2014:  22 milionů Kč 

 

NÁZEV AKCE 
NÁKLADY 

CELKEM  
DOTACE 

VLASTNÍ 

ZDROJE 
Obnova zeleně v Úvalech 531 000 332 000 199 350 

Zlepšení veřejného prostranství 472 192 342 582 110 388 

Cesty v Úvalech 499 125 391 250 127 875 

Hřiště „hrad Skara“ 499 125 371 700 128 030  

Parková zahrada 3 840 000 3 185 144 654 856 

Obnova sochy Arnošta z Pardubic 90 000 70 000 20 000 

Oprava mostku v Králičině 1 160 000 1 010 000 150 000   

Rekonstrukce rybníků 14 612 047 9 625 712 4 986 335 

CELKEM                   22 milionů Kč 

 

 

 

 

 

V oblasti „bezpečí“ bude ODS ve volebním období 2014 – 2018 prosazovat : 

1. Udržování akceschopnosti Sboru dobrovolných hasičů. 

2. Novelizaci Povodňového plánu a vytvoření digitalizované povodňové mapy. 

3. Vytvoření funkčního varovného systému, včetně bezdrátového rozhlasu. 

4. Technické i personální dovybavení městské policie. 

5. Vytvoření kamerového systému. 

6. Novelizaci koordinační dohody s Policií ČR za účelem vytvoření komplexního systému 

snižujícího nápad trestné činnosti a přestupků. 

7. Vzdělávání dětí a seniorů v oblasti prevenci úrazů a kriminality. 

8. Pokračování tradice „bezpečných sobot“. 

9. Boj proti vandalismu. 

 

Desatero část osmá: 
ŽIVOTNÍ PROSTŘEDÍ 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

V této oblasti čeká Úvaly řešení řady úkolů, s jejichž plněním nelze otálet. Jedná se zejména o 

dosažení následujících cílů pro volební období 2014 – 2018: 

1) Splnění požadavků vyplývajících z nového zákona o odpadech; tento zákon nebyl dosud 

schválen, v „nejhorší variantě“ počítá s úplným zákazem skládkování od roku 2024 (!!). 

2) Likvidace černých skládek a minimalizace vzniku nových. 

3) Ochrana originální krajiny regionu Úvalsko. 

 

Prostředky k dosažení výše uvedených cílů jsou personálně-technické, motivační a represivní; 

represi, například prostřednictvím městské policie, chceme ovšem aplikovat pouze tam, kde 

jde zcela očividně o znehodnocování životního prostředí, znehodnocování třídění odpadů a 

podobně. 

 

 
 

Na obrázku: Znehodnocení separace odpadů na stanovišti u Výmoly 

 

 



I. ZMĚNY V ODPADOVÉM HOSPODÁŘSTVÍ 

 

Naše město čeká zásadní změna odpadového hospodářství, a to především ve smyslu  
intenzifikace třídění odpadů. Následující tabulky ukazují současné náklady a výnosy 
v milionech Kč; již na prvý pohled je jasné, že existují rezervy. 
 

Náklady:      

SLOŽKA SOUČASNÝ STAV 
SMĚSNÝ ODPAD 3,1 
SEPAROVANÝ ODPAD 1,0 
NEBEZPEČNÉ ODPADY 0,2 
KOLEČKA (VOK) 0,8 
ČERNÉ SKLÁDKY, ÚKLID 0,3 
SBĚRNÝ DVŮR 1,6 
celkem 7,0 

 

Výnosy:        

SLOŽKA SOUČASNÝ STAV 
PLATBY OBČANŮ 2,8 
SEPAROVANÝ 

ODPAD 
0,5 

  3,2 
 

 
 Město Úvaly vydává ročně na likvidaci odpadů cca 7 milionů Kč, přičemž příjmy 

z poplatků a výnosy jsou sotva poloviční. 
 Produkce směsného komunálního odpadu narostla během posledních dvou let o 16 %, 

což nekoresponduje s nárůstem počtu obyvatel města; lze předpokládat, že bude 
produkce stoupat v závislosti se snižováním kvality třídění. 

 Pokud nedojde k zásadní změně odpadového hospodářství, pak k zásadnímu navýšení 
výdajů dojde v souvislosti s platností nového zákona o odpadech. 

 Současný systém třídění odpadů selhává, a tím se snižují i platby od EKOKOMU; například 
produkce tříděného papíru klesla o 64 %, relativně kvalitní zůstává třídění plastů (nárůst 
o 39%), třídění skla víceméně stagnuje (nárůst o pouhých 1,7 %). 

 K selhávání současného způsobu třídění přispívá kontaminace tříděného odpadu 
„černým skládkováním“. 

 K selhávání systému třídění vede i nulová motivace občanů k účasti na současném 
systému třídění. 

 Náklady na úklid míst pro tříděný odpad radikálně narůstají. 



 Chybí způsob „supertřídění“ v samotných nemovitostech, který by vedl nejen k navýšení 
výnosů ze třídění, ale i ke snížení současného počtu míst pro separovaný odpad. 

 Kontrola města nad kvalitou třídění prováděného dodavatelsky (sběrný dvůr, „hnědé 
popelnice“ ASA, množství tříděného odpadu na sběrných místech) je minimální. 

 Nadále vznikají černé skládky biologicky rozložitelného odpadu (BRO); v souvislosti s 
novým zákonem o odpadech a povinnosti obcí třídit BRO dojde k dalšímu dramatickému 
zvýšení nákladů města. 

 
Navyšování poplatků od občanů není řešením, při překročení sociální únosnosti může vést i 
k částečnému selhání systému výběru poplatků; za správnou cestou považujeme motivace 
občanů ke třídění a ke snižování objemu směsného odpadu v jednotlivých nemovitostech. 
 

Základním cílem je dosažení stavu, kdy se náklady rovnají výnosům; v dalších obdobích pak 

najít cesty, jak „skóre“ otočit ve prospěch výnosů. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

II. LIKVIDACE ČERNÝCH SKLÁDEK A OCHRANA ORIGINÁLNÍ KRAJINY REGIONU ÚVALSKO 

 

 

Úvaly jsou posledním úvalem východně od Prahy; pak už jen kolínská rovina … 

Ano, Úvaly jsou originální a neopakovatelný kout středních Čech a zastáváme názor, že investice do 

ochrany přírody a do „prostupnosti“ přírody pro občany a turisty jsou potřebné. 

 

Je také potřeba podporovat veškeré aktivity občanů, které jsou na ochranu krajiny a životního 

prostředí zaměřeny. 

 

Na likvidaci černých skládek, včetně úklidu na stanovištích město spotřebovává přibližně 300 tisíc 

Kč ročně, teoreticky by se ale mělo jednat o částky daleko vyšší, neboť řada černých skládek 

biologického odpadu, například v okrajových částech lesů a pod viaduktem, zůstává dlouhodobě 

„na místě“. 

 

 

V oblasti odpadového hospodářství bude ODS ve volebním období 2014 - 2018 prosazovat: 

 

1. Zpracování novelizované koncepce odpadového hospodářství, která bude zaměřena na 

splnění požadavků vyplývajících z nového zákona o odpadech. 

2. Aktivnější vliv úřadu města na systém třídění i likvidaci odpadu. 

3. Snižování objemu směsného odpadu. 

4. Zlepšení kvality běžné separace odpadu, včetně zvýšeného dohledu nad místy pro tříděný 

odpad. 

5. Zvýšení počtu pracovníků VPS v souvislosti s nutností revize odpadového hospodářství. 

6. Zavedení systému „supertřídění“ s bonusy občanům, kteří se do tohoto systému zapojí. 

7. Větší zapojení úřadu města a školských zařízení do třídění. 

8. Revizi smluv s firmami, které se podílejí na likvidaci směsného a tříděného odpadu 

v Úvalech. 

 



 

 

  

 

 

 

 

 

 
 
 
 
 
 
 
INVESTICE 2007 – 2014: 
 

  
AKCE 

  

  
CELKOVÉ 
NÁKLADY 

  

  
DOTACE 

  
VLASTNÍ 
ZDROJE 

Nový stavební úřad Riegerova 6 500 000 5 000 000 1 500 000 

Rekonstrukce č.p. 95 – I. část 6 300 000 5 000 000 1 300 000 

Úprava prostor pro odbor investic 450 000 0 450 000 

Úprava prostor pro VPS (probíhá) 3 500 000 0 3 500 000 

Czech point 122 000 68 540 53,5 

Nová telefonní síť 191 051 0 191 051 

Komputerizace úřadu 2 416 000 10 068 500 7 476 000 

  
CELKEM 
  

 
19,5  

 
milionu Kč 

 

 
 
I. MODERNIZACE ÚŘADU 
 
Zejména na začátku minulého volebního období došlo k zcela zásadním změnám 
organizačního i technického charakteru, které významným způsobem změnily chod úřadu 
města. Zejména se jednalo o vytvoření počítačové sítě a její programové vybavení (například 
pro elektronizaci pošty, sledování plnění úkolů, vytváření materiálů pro jednání rady a 
zastupitelstva, vzájemné sdílení plánovaných akcí), o instalaci standardní telefonní ústředny, 
o napojení na systém Czech-Point. 
 
Významným aktem bylo vytvoření skutečně funkčních webových stránek města, na kterých 
lze v současné době najít prakticky vše, co se ve městě odehrálo, co se chystá, jaké 
koncepční materiály byly vypracovány a tak dále. 
 

V oblasti ochrany originální krajiny regionu Úvalsko, bude ODS ve volebním období 2014 - 

2018 prosazovat: 

 

1. Podporu sdružení, která se zabývají ochranou zdejší přírody dlouhodobě. 

2. Zpracování „pasportu kritických míst“, včetně černých skládek, který bude sloužit 

k plánování investic do životního prostředí regionu Úvalsko. 

3. Udržování toho, co již bylo v oblasti ochrany a propagace přírodních krás Úvalska učiněno. 

 

 

Desatero část devátá: 
ÚŘAD MĚSTA 



V období následujícím se ODS chce zaměřit na realizaci dalších technických kroků – ale také 
na zabezpečení optimálního personálního vybavení úřadu. 
 
II. BLÍŽE K OBČANŮM 
 
Z technického hlediska půjde o efektivní využití budov, které město vlastní. Cílem, který jistě 
občané ocení, je soustředit složky úřadu pouze do dvou objektů minimálně od sebe 
vzdálených, tedy do areálu v Riegerově ulici, kde již dnes sídlí stavební úřad, odbor životního 
prostředí a územního rozvoje a odbor investic a dopravy; zde by měly být umístěny všechny 
technicky a ekonomicky zaměřené odbory – a do objektu čp. 95 na náměstí, kde by mělo 
sídlit vedení města, odbor správní a administrace sociálních záležitostí. 
 
V prostorách pod služebnou Policie ČR by měla být umístěna i městská policie a uvnitř 
samotného areálu i veřejně prospěšné služby. 
 
Mluvíme-li o „optimálním personálním zabezpečení úřadu“, máme na mysli určitou potřebu 
navýšení počtu úředníků a pracovníků „veřejně prospěšných služeb“. Úvaly se stávají 
městem „střední velikosti“ – a jsou oproti jiným městům neobvykle rozlehlé. Bude tedy 
potřeba zaměřit se na kvalitu zabezpečení správních činností vzhledem k počtu obyvatel – a 
na kvalitu údržby životního prostředí tak rozlehlého města. 
 
III. UDRŽENÍ ÚROVNĚ PEČOVATELSKÉ SLUŽBY 

 

2007 – 2014: 

 

  
AKCE 

  

  
PRŮMĚRNÝ 

POČET 
KLIENTŮ 

  

  
DOTACE 2007-2014 

 
PRŮMĚRNÉ VLASTNÍ 

NÁKLADY/ROK 

Pečovatelská služba 
města Úvaly 

120 5 221 000 156 000 

Zakoupení vany pro 
příjemce péče 

- 300 000 15 000 

Zakoupení 
automobilu 

- 300 000 15 000 

CELKEM  6 milionů Kč  

 

 

Město Úvaly se v letech 2007 až 2014 stalo vyhledávaným poskytovatelem pečovatelských služeb pro 

seniory, a to nejen z Úval, ale i z jejich okolí. V nastávajícím období tedy půjde o to, udržet úroveň 

služeb, popřípadě je dále rozvinout. 

 

 

 

 

 



III. ZDRAVOTNICTVÍ 

 

Investice 2007 - 2014 

 

  
AKCE 

  

  
CELKOVÉ 
NÁKLADY 

  

  
PŘÍSPĚVEK 
NÁJEMCE 

  
VLASTNÍ 
ZDROJE 

Rekonstrukce zdravotního střediska 8 5,5 4,5 

CELKEM 8 5,5 4,5 
 

 

Legislativní normy České republiky staví obce a města do pasivní pozice. Organizace a financování 

zdravotní péče je přenesena na úroveň státu, krajů, zdravotních pojišťoven, podnikatelů a 

poskytovatelů péče. 

 

Na počátku předminulého volebního období začala být budova zdravotního střediska v Úvalech 

skutečně v havarijním stavu a šlo o to, zachovat poskytování zdravotní péče pro Úvaly a okolí. Bylo 

tedy vyhlášeno výběrové řízení na nájem budovy; nájemce hradil rekonstrukci celé budovy s tím, že 

se město finančně podílelo nepřímo, tedy prominutím nájemného po určitý čas. 

 

V současné době poskytuje Poliklinika Úvaly širokou škálu služeb a spolupracuje s nemocnicí Městec 

Králové. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

V oblasti „správy města“ bude ODS ve volebním období prosazovat: 

 

1. Dokončení rekonstrukce objektu čp. 95 na náměstí (za sochou Arnošta z Pardubic). 

2. Koncentraci úřadu města pouze do dvou objektů – do objektu čp. 95 na náměstí a do 

areálu Riegerova. 

3. Udržení úrovně poskytování pečovatelské služby. 

 

 



 

 

Desatero část desátá: 
SPOLEČNOST, KULTURA, SPORT 

Rozvoj sportu, kultury a společenského života považuje ODS za naprosto prioritní 
záležitost! 

 

 

INVESTICE A PŘÍSPĚVKY 2007 – 2014: 27 milionů Kč 

AKCE NÁKLADY 
CELKEM 

DOTACE JINÉ ZDROJE 
(SPONZOŘI) 

Vítání občánků 480 000 0 0 

Advent 135 000 0 10 000 

Příspěvky organizacím 6 560 000  0 1 100 000 

Bezpečné soboty 130 000 0 75 000 

Závody horských kol 60 000 0 60 000 

„Pětašedesátka“ 18 600 000 10 899 000 0 

Klubovna SDH 453 000 343 000 0 

CELKEM         26 418 000 Kč 

V roce 2014 to bude již 8 let, co ODS zastává vedoucí pozici ve vedení města Úvaly. A nebyly 
to jen investiční akce, které se podařilo realizovat: 

 V roce 2007 jsme obnovili tradici „Vítání občánků“, která byla v devadesátých letech 
zrušena jakožto „reziduum socialismu“.  

 Z naší iniciativy vzešla i akce „Vánoce ve městě“, tedy Advent, jsme velmi rádi, že se dnes 
jedná již o tradici. 

 „Bezpečná sobota“ je také naším příspěvkem do úvalského dění; tady je ale potřeba 
naplánovat změny, které vyloučí stereotypnost této akce. 

 „Závody horských kol“, pořádané každou poslední sobotu v měsíci srpnu se jako tradice 
rozjížděly pozvolna a několik let; dnes ale již tradicí jsou. 

 Hodláme podporovat i tradici „letních kin“. 
 



Ale hlavně: Budeme i nadále podporovat jakékoli iniciativy občanů, které povedou 
k rozvoji sportu, kultury a společenského života v Úvalech. 

Při této příležitosti chceme poděkovat naší kulturní komisi, jejíž aktivity výrazně přispívají 
k tomu, aby se naše město stalo skutečně „kulturním“; činnost této komise chceme 
v následujícím období významně podporovat. 

 

 

 

 

Dále: Je nutné zamyslet se nad systémem rozdělování finančních prostředků města těm 
úvalským iniciativám, které sport, kulturu a společenské dění v Úvalech aplikují, a to přibližně 
následujícím způsobem: 

1. Sport, kultura a společenské dění jsou jednou z priorit města. 
2. Ročně by se mělo rozdělit nikoli 1% z běžných výdajů města, ale absolutní částka 1 milion 

Kč, a to i na úkor jiných, zdánlivě potřebnějších věcí. 
3. Měly by být stanoveny dvě stabilní „hladiny spoluúčasti“ příjemců podpory města, 

například (použit symbol „x“): 
 spoluúčast x % na pořádání akcí primárně zaměřených na děti a náctileté, nebo na 

provoz zařízení primárně zaměřených na tyto věkové skupiny, 
 spoluúčast 2x % na ostatní akce a provoz. 

4. Žádosti o podporu nebudou podávány „na organizaci“, nýbrž na konkrétní činnost; jedna 
organizace bude tedy moci předkládat žádosti na více akcí, či na provoz více zařízení. 

5. Žádost o příspěvek na činnost nebo provoz bude standardizovaná; bude obsahovat 
zejména základní nákladové položky provozu (například nákup provozních prostředků, 



spotřebního materiálu, prostředků na zájmovou činnost, PHM, energie, voda a podobně), 
nebo základní položky na pořádání konkrétní akce). 

6. Vyúčtování poskytnutých prostředků bude též po jednotlivých standardizovaných 
položkách.  

7. Striktně budou rozlišovány prostředky „provozní“ a „investiční“. 
8. Výše investičních prostředků pro určité období (viz níže) bude dána rozdílem 1 milion Kč 

minus přidělené provozní náklady. 
9. Investiční prostředky budou plánovány na dvouleté období, například 2015-2016, 2017-

2018. 
 

Zcela zásadní význam mají pro Úvaly veškeré aktivity, které jsou zaměřeny na dětí a 
„náctileté“; bohužel – město jako takové dosud nedisponovalo plochami, které by se 
k tomuto účelu daly využít. V nastávajícím volebním období, kdy již budou dokončeny práce 
na vodohospodářské infrastruktuře a dokončí se i rekonstrukce drážního koridoru, se 
naskýtá možnost využití prostoru bývalého „lomu“ v Riegerově ulici a prostoru pod 
oblouky viaduktu pro sportovní aktivity dětí a „náctiletých“. 

Jedním z nejbolavějších míst na kulturní mapě Úval je situace městské knihovny. Existuje 
studie rekonstrukce č.p. 18 na náměstí, kam by knihovna mohla přejít, v současné době však 
nejsou finanční prostředky na realizaci tohoto optimálního řešení. Ve volebním období 2014 
– 2018 se ale situace knihovny řešit musí; v úvahu přicházejí následující možnosti: 

 Výstavba nové knihovny na náměstí, v místě budovy č.p. 18; tato varianta je 
rozpracována ve studii, je však finančně velmi náročná. 

 Částečným řešením, spíše jen přechodným, může být přemístění knihovny do budovy 
městského úřadu po jeho odstěhování. 

 Řešením je i přemístění knihovny do „pětašedesátky“, což je ale, bohužel, možné až od 
roku 2020. 
 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

V oblasti „společnost, kultura, sport“ bude ODS prosazovat : 

1. Navýšení finančních prostředků pro tuto oblast na 1 milion Kč/rok. 

2. Změnu systému rozdělování finančních prostředků a důrazem na aktivity pro děti a 

„náctileté“. 

3. Významnou podporu kulturní komise města. 

4. Podporu všech dalších organizací a iniciativ, které se sportem a kulturou v Úvalech zabývají. 

5. Udržení tradičních akcí organizovaných městem. 

6. Řešení situace městské knihovny. 

7. Vytvoření prostoru pro sportovní aktivity dětí a „náctiletých. 


